

UBS fright Birkenfeld

"When does the Swiss taxpayer have enough?"

April 7th, 2021, 12:21 pm

The US whistleblower and former UBS banker Bradley Birkenfeld shoots a new letter against the big bank. It's about the appointment process in Paris and an appeal to the Swiss people.



Bradley Birkenfeld, a UBS scare, wrote to UBS shareholders, clients, employees and Swiss taxpayers on Wednesday.

Bradley Birkenfeld (56) started the tax dispute between Switzerland and the USA. The then UBS banker in Geneva was an ambivalent key figure in the dispute between the US judiciary and the big bank: the US Department of Justice needed his information to show how UBS helped American customers hide money from the tax authorities.

At the same time, the US investigators Birkenfeld proved that he had tried to get himself and his sheep in Liechtenstein dry before going to the US authorities. First it put Birkenfeld in prison for 30 months, then it was rewarded with \$ 104 million (CHF 96 million).

Birkenfeld is back

Even today, the whistleblower likes to pose with the million check. Birkenfeld received the money as part of a US program that allowed whistleblowers to share in the income from taxes. He never tires of emphasizing that this \$ 104 million is the highest sum ever paid out in this program.

So Birkenfeld cashed in twice. First as a UBS banker in Geneva, then through the betrayal of his employer by the American state.

It's been quiet around him lately. But now the Swiss banking horror has surfaced again. In Paris he was present at the UBS appointment process in mid-March. The big bank was sentenced two years ago in the first instance to pay 4.5 billion euros (almost 5 billion francs). **Now the state is demanding 3 billion euros (2.8 million francs).**

"Corrupt politicians, judges and bankers"

But Birkenfeld was not only present in Paris. Today, Wednesday, the whistleblower published a letter in the **"Tages-Anzeiger"** without warning. There the American addresses UBS shareholders, clients and employees as well as Swiss taxpayers directly. This immediately before the general assembly taking place on Thursday.

Im Brief erzählt Birkenfeld von seiner Stippvisite in Paris. «Die gemäss erster Instanz rechtswidrigen Praktiken von UBS, ihre Vertuschungsstrategien und die aggressive Taktik von UBS-Bankern in Frankreich sind mir bestens bekannt.»

Dann geht der Banken-Schreck in die Offensive. Birkenfeld führt aus, dass er «alleine» einen überfälligen Wandel im Schweizer Bankensektor herbeigeführt habe. Dieser sei von «korrupten» Politikern, Richtern, Wirtschaftsprüfern und Bankern durchzogen. «Damit muss Schluss sein», fordert Birkenfeld.

Birkenfeld appelliert ans Schweizer Volk

Die UBS-Aktionäre müssten weiter für die massive finanzielle Belastung durch gigantische Bussgelder und Strafen geradestehen, stellt Birkenfeld fest. «Ausserdem stellt sich die Frage, warum die Schweizer Steuerzahler weiterhin für die Machenschaften von UBS aufkommen müssen, zumal diese Bussgelder und Strafen in Millionenhöhe in der Schweiz steuerlich geltend gemacht werden», schreibt er.

Am Schluss zeigt Birkenfeld seinen Beweggrund für den Brief auf. Er fürchtet sich vor «falschen Gerüchten» und «tendenziösen Berichten», die von UBS-Anwälten verbreitet würden. Birkenfeld appelliert: «Es ist Zeit, dass die UBS-Aktionäre und die Schweizer Steuerzahler zum Ausdruck bringen, dass sie von diesen verwerflichen Handlungen und – damit verbunden – den erhöhten wirtschaftlichen Kosten und dem potenziellen Rufschaden für das Schweizer Volk und die Schweiz genug haben.»

Die UBS hat auf Birkenfelds Brief noch nicht reagiert. Eine Anfrage von Blick blieb bislang unbeantwortet. (nim)

🕒 Publiziert: 07.04.2021, 09:56 Uhr 🔄 Zuletzt aktualisiert: 07.04.2021, 12:21 Uhr



Top Videos

